
Een vrijwel lege trein, omdat de reiziger hier alleen 
gebruik van mocht maken als het noodzakelijk was 
(www.trouw.nl, 2020) 
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  Bussen van Arriva in de remise (Machielsen, 2021)  
 
 
 
 

Spitstreinen, worden normaal 
gesproken in de spits ingezet om 
drukte in ‘reguliere’ treinen te 
verminderen, reden niet. Het waren 
voornamelijk de sprinters die reden, 
omdat deze treinen gebruikelijk op 
elk (ook klein) station stoppen. 
Destijds waren er ook lockdowns 
waarin onder andere een 
thuiswerkadvies gold en het 
onderwijs online plaatsvond. Alleen 
noodzakelijke reizen waren 
toegestaan.  
 
Vanwege het teruglopende aantal 
reizigers besloot de NS daarom haar 
personeel zuiniger in te zetten, 
omdat ook het personeel ziek kan 
worden en in quarantaine kan 
zitten. Hierdoor werd de 
dienstregeling (steeds verder) 
versoberd, waardoor er op 
bepaalde trajecten nog minder 
treinen reden. Zo werd er 
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Corona gooit roet in het eten wat 
betreft het openbaar vervoer. Zo zet 
de Nederlandse Spoorwegen (NS) 
vanaf maandag 10 januari minder 
treinen in, omdat het aantal reizigers 
is gedaald dankzij het coronavirus. 
Door dat virus begon ook de 
avonddienstregeling een aantal 
weken lang al om 18.30 uur in plaats 
van 20.30 uur (www.omroepwest.nl, 
2022). Bij busvervoermaatschappij 
Arriva wordt zelfs nog een stap 
verder gezet. Waar het bij de NS 
maar om tijdelijke maatregelen gaat, 
gaat het bij Arriva om blijvende 
aanpassingen in de dienstregeling 
(Beijk, Busreizigers ‘s avonds de 
pineut, Arriva snijdt fors in 
dienstregeling, 2021).  

Gewijzigde dienstregeling 
Een dienstregeling kan elk jaar 
veranderen. Belangrijke wijzigingen 
zijn bijvoorbeeld dat er nieuwe sporen 
zijn aangelegd en er dus meer treinen 
kunnen rijden. Maar het kan ook juist 
zijn dat er minder reizigers zijn en er 
dus minder treinen worden ingepland. 
Ook vanwege het slechte weer, denk 
aan omgewaaide bomen die de 
doorgang versperren, kan het 

 

voorkomen dat er met een aangepaste 
dienstregeling wordt gereden en er 
treinen en bussen kunnen uitvallen 
(www.rijksoverheid.nl, z.d.).  
 
De dienstregelingen van de NS tijdens 
de jaren 2019, 2020 en 2021 zijn in de 
basis hetzelfde gebleven. Op enkele 
plaatsen zijn bijvoorbeeld 
vertrektijden gewijzigd, zodat een 
aantal reizigers een kortere overstap-
tijd hebben (www.nieuws.ns.nl, NS 
Dienstregeling 2019 bekend: Nieuwe 
Sprinters op het spoor, 2018) 
(www.nieuws.ns.nl, 15 december start 
dienstregeling 2020, 2019) 
(www.nieuws.ns.nl, NS dienstregeling 
2021: Herkenbare dienstregeling, 
2020). Volgens een normale 
dienstregeling vertrok er op de meeste 
trajecten elk half uur een trein van het 
station. Op enkele trajecten werd een 
uurdienst gereden en op sommige 
drukke trajecten reed er wel vier of 
zelfs zes keer per uur een intercity. 

Dienstregeling door Covid-19 
Tijdens de covidpandemie werd met 
enige regelmaat volgens een 
aangepaste dienstregeling gereden. 
Waar meer dan vier treinen per uur 
reden, werd dit vaak teruggebracht 
naar twee treinen per uur.  
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Openbaar vervoer rijdt  
(weer) st apsgewijs 
 



Drukte op het perron in tijden, voordat het coronavirus 
voor maatregelen zorgde (www.treinreiziger.nl, 2019) 

Een leeg perron hier in Haarlem tijdens de 
coronapandemie (www.prorail.nl, 2022) 

Dankzij het dalende aantal reizigers werden niet alle treinen meer ingezet (www.spoorpro.nl, 2020) 

Woensdag 23 februari 2022  HET NIEUWS VAN VANDAAG  Editie 1 

 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

toenemende personeelsuitval. Steeds 
meer personeel moet in quarantaine 
vanwege een coronabesmetting. Als de 
diensten van machinisten niet kunnen 
worden opgevangen, vallen er treinen 
uit en kunnen reizigers wellicht niet op 
hun gewenste moment op plaats van 
bestemming zijn. Ook de 
treinverkeersleiders van ProRail 
kampen met tekorten, waardoor op 
sommige trajecten minder treinen 
rijden. Reizigers kunnen hier dus hinder 
van ondervinden (www.ad.nl, 2022). 

Puzzelen met huidige 
dienstregeling 
Bij de huidige dienstregeling van Arriva 
is er voornamelijk rekening gehouden 
met het dalend aantal reizigers. 
Doordat het aantal reizigers daalde, 
heeft Arriva minder inkomsten. Om 
kosten te besparen, zijn er dus in de 
huidige dienstregeling verschillende 
ritten gewijzigd of zelfs geschrapt. Op 
een enkele lijn is de route aangepast, 
omdat er dan verschillende haltes 
alsnog kunnen worden bereikt 
(www.bravo.info, 2022). 
 
 

 

  
 

Helft minder reizigers 
Als gevolg van de lockdowns nam 
het aantal reizigers af. In 2021 
hebben gemiddeld 611.000 mensen 
per dag met de trein gereisd, 
daarentegen gemiddeld 1,3 miljoen 
mensen per dag in 2019 
(www.ovpro.nl, NS: in 2021 opnieuw 
helft minder reizigers dan in 2019, 
2021). Bij Arriva Tilburg maakte in de 
zomer van 2021 maar ongeveer 65% 
van de mensen gebruik van de bus, 
die in de zomerperiode van 2019 ook 
de bus pakte (Beijk, Bussen Arriva 
weer voller, maar nieuwe 
dienstregeling uitdaging door 
corona, 2021). Dit is voornamelijk te 
wijten aan het feit dat het OV 
gedurende lockdowns alleen 
gebruikt mocht worden voor 
noodzakelijke reizen. In die periodes 
gold ook het al eerder genoemde 
thuiswerkadvies. Hierdoor hoefde 
een groot deel van de bevolking niet 
te reizen naar werk (www.ovpro.nl, 
OV weer alleen voor noodzakelijke 
reizen, 2020). 
 
 

Vrij recent had de NS nog last van  
 

bijvoorbeeld vanaf 7 februari 2022 en 
de twee daaropvolgende weken 
steeds iets verder afgeschaald en 
bleven er steeds iets meer treinen op 
stal (www.ns.nl, 2022).   
 
In de regio Tilburg werd tot en met 8 
januari 2022 op vrijwel alle buslijnen  
een halfuurdienst gereden. Op 
enkele drukke lijnen vertrok er ieder 
kwartier een bus. Bij de nieuwe 
dienstregeling per 9 januari 2022 zijn 
er echter een aantal ritten vervallen. 
Zo wordt er bijvoorbeeld ’s avonds 
op een aantal lijnen na 21.00 uur niet 
meer gereden en sommige 
halfuurdiensten zijn omgeruild voor 
uurdiensten (www.arriva.nl, z.d.). 
Volgens Arriva is dit nodig om de 
begroting rond te krijgen. Minder 
reizigers betekent minder inkomsten. 
Daarom is er flink gepuzzeld om de 
dienstregeling van 2022 tot stand te 
laten komen. Het is een 
dienstregeling geworden die dan ook 
weer niet te veel kosten met zich 
meebrengt (Beijk, Arriva wil buslijnen 
schrappen, maar Tilburg wil dat niet, 
2021). 
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Bij de voordeur instappen in de bus was tijdens verschillende lockdowns niet mogelijk om het contact met de 
buschauffeur te vermijden (Vliet, 2020) 

Expert  uit  het  werkveld aan het  woord 

Bart Assendelft is als vervoerontwikkelaar voor de concessie Oost-Brabant 
(regio’s Tilburg, Den Bosch, Waalwijk en Uden) degene die de puzzels wat 
betreft de dienstregelingen maakt. In deze rubriek heeft hij een aantal vragen 
beantwoord over de afgelopen periode tijdens de coronapandemie. 
 
Hoe ziet de dienstregeling er op dit moment uit? Zijn er veel ingrijpende wijzigingen 
doorgevoerd? 

Jazeker. Op hoogfrequente (normaal drukbezette) lijnen is er afgeschaald. Er 
moest echter nog meer worden bezuinigd in de kosten, dus daarom zijn ook de 
meest slecht bezette ritten geschrapt. Deze ritten vonden vooral in de daluren 
en avonduren plaats, bijvoorbeeld tussen 10 uur en 14 uur en na 21 uur. 

 
Met welke aspecten zijn er rekening gehouden bij het in elkaar zetten van de huidige 
dienstregeling? 

Vooral de reizigersaantallen die we toen hadden. Hiermee zijn ook 
voorspellingen gemaakt. Het aantal reizigers hing goed samen met de 
coronamaatregelen. Hoe meer maatregelen, hoe minder reizigers. Corona 
uitbraken kan je alleen moeilijk voorspellen. De onzekere factor hierin is dat 
het lastig te voorspellen is welke maatregelen actief zouden worden. 
Daarnaast is er bij de totstandkoming van de dienstregeling ook opgelet dat 

 

er niet (veel) lege bussen rijden, want dit zou hogere kosten met zich 
meebrengen daarentegen staan lagere opbrengsten. Wanneer dus van een 
kwartierdienst een uurdienst wordt gemaakt, is dat ook hinderlijk voor de 
reiziger, want de reiziger zal dan waarschijnlijk zoeken naar een ander 
vervoermiddel om eerder thuis te kunnen komen. 

 
Waarom is er gekozen om bepaalde lijnen na 21 uur niet meer te laten rijden? En 
waarom deze buslijnen? Komen deze ritten na 21 uur ook weer een keer terug? 

Na 21 uur is er sprake van een laag aantal reizigers. Eigenlijk na 19 uur al, 
maar vanaf 21 uur is het zeker goed te merken. Er is ook nog gekeken naar 
alternatieven: in stadsdiensten stoppen soms meerdere bussen bij dezelfde 
halte, omdat meerdere lijnen elkaar kruizen. Dat is bij streeklijnen heel vaak 
niet het geval. In de stad kunnen dus makkelijker ritten worden geschrapt 
vergeleken met de streeklijnen.  
Er is inderdaad een kans aanwezig dat de ritten na 21 uur weer terugkomen. 
Een reizigerstoename zorgt voor meer opbrengsten, dus dan zullen bepaalde 
ritten wellicht wel weer gaan rijden. 

 
Wanneer verwacht Arriva weer op het ‘oude niveau’ te zitten qua aantal reizigers, 
net zoals in tijden van voor het coronavirus? 

Als er geen maatregelen meer komen, dan zal dat niveau wel in 2025 worden 
bereikt. Eind dit jaar verwachten we weer op 90% van het aantal reizigers te 
zitten dat we voor de coronacrisis vervoerden. Daarna zwakt de groei af. 

 
Zie voor het hele interview met Bart Assendelft de bijlage achterin 
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De NS wilde in 2022 de 
dienstregeling hoe dan ook 
verbeteren, ongeacht welke impact 
corona gaat hebben. “We willen 
door met de plannen om de 
dienstregeling te verbeteren, ook in 
tijden van corona”, aldus Marjan  
Rintel, de President-directeur van NS 
(www.nieuws.ns.nl, NS 
dienstregeling 2022: door met 
verbeteringen, ondanks Corona, 
2021). Zo wordt er in principe weer 
gereden ‘als vanouds’ (lees: zoals de 
basis van 2019, 2020 en 2021), rijdt 
er tegenwoordig tussen Rotterdam 
en Schiphol en tussen Schiphol en 
Nijmegen iedere tien minuten een 
trein en is er tussen Vlissingen en 
Roosendaal een spitstrein 
toegevoegd, waardoor Zeeland 
sneller te bereiken is.  
 
De dienstregeling van de NS in 2022 
kan wel weer worden aangepast als 
corona weer om de hoek komt kijken 
en er weer verscherpte maatregelen 
worden genomen, welke veel invloed 
kunnen hebben op het gebruik van 
de treinen. Die tijdelijke 
doorgevoerde wijzigingen kunnen 
altijd wel weer worden 
teruggedraaid, want de normale 
dienstregeling is een plan dat dan 
tijdelijk in de ijskast ligt.  

Voor- en nadelen 
Voor vervoersbedrijven en reizigers 
heeft de aanpassing van de 
dienstregeling positieve en negatieve 
effecten. Voor vervoersbedrijven is  

het fijn dat de dienstregeling kan 
worden aangepast, omdat er op 
deze manier personeel kan worden 
bespaard. Mocht er wat personeel 
uitvallen, zijn er altijd wel wat 
reserves achter de hand. Ook door 
minder treinen/bussen te laten 
rijden, scheelt dat in de kosten, 
want zo hoeft er dan bijvoorbeeld 
minder personeel te worden 
uitbetaald. Door de lage 
reizigersaantallen waren er geen 
hoge inkomsten, dus het dekken 
van de kosten werd steeds meer 
een probleem. Treinen en bussen 
waren meer leeg dan vol, dus werd  
 

er minder materieel ingezet.  
 
Door een versoberde dienstregeling 
ondervindt de reiziger mogelijk (lichte) 
hinder. Een aantal treinen en bussen 
vallen uit en hierdoor kan de reiziger 
(iets) later op plaats van bestemming 
aankomen. Hier moet de reiziger dan 
rekening mee houden. Dankzij de 
verschillende maatregelen en 
lockdowns hadden de ‘noodzakelijke-
reizigers’ waarschijnlijk wel plaats in 
de trein en in de bus. In de tijden dat 
vergaderingen en lessen online 
plaatsvonden, was het wel vrij rustig 
op de perrons. 

Dat corona een stoorzender kan zijn, blijkt ook wel in het openbaar vervoer. Waar bussen en treinen soms uitvielen, kwam het ook 
met enige regelmaat voor dat er alleen mocht worden gereisd wanneer dit noodzakelijk was. Arriva en NS moesten hierdoor dus gaan 
improviseren met hun dienstregeling, omdat de vervoersmogelijkheden minder vaak volledig werden benut, hoge inkomsten daardoor 
uitbleven, maar de kosten wel gewoon op niveau bleven. Als oplossing werd hiervoor bedacht om te gaan snijden in de dienstregeling 
en minder bussen en treinen in te zetten. Dit scheelde dan in ieder geval weer wat kosten, omdat er minder personeel en minder 
materieel hoefde te worden ingezet.  
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Bijlage: Interview met Bart Assendelft (Vervoerontwikkelaar Arriva Oost-Brabant) 
 
Hoe zag de dienstregeling eruit voor de komst van het coronavirus? 

Op drukbezette lijnen werd er een kwartierdienst gereden en op andere lijnen een halfuurdienst of uurdienst, 
afhankelijk van het aantal reizigers dat normaal gesproken gebruik maakte van de bus. 

 
 
Hoe ziet de dienstregeling er op dit moment uit? Zijn er veel ingrijpende wijzigingen doorgevoerd? 

Jazeker. Op hoogfrequente (normaal drukbezette) lijnen is er afgeschaald. Er moest echter nog meer worden 
bezuinigd in de kosten, dus daarom zijn ook de meest slecht bezette ritten geschrapt. Deze ritten vonden vooral in de 
daluren en avonduren plaats, bijvoorbeeld tussen 10 uur en 14 uur en na 21 uur.  
 
 

Waarom is er gekozen om bepaalde lijnen na 21 uur niet meer te laten rijden? En waarom deze buslijnen? Komen 
deze ritten na 21 uur ook weer een keer terug? 

Na 21 uur is er sprake van een laag aantal reizigers. Eigenlijk na 19 uur al, maar vanaf 21 uur is het zeker goed te 
merken. Er is ook nog gekeken naar alternatieven: in stadsdiensten stoppen soms meerdere bussen bij dezelfde halte, 
omdat meerdere lijnen elkaar kruizen. Dat is bij streeklijnen heel vaak niet het geval. In de stad kunnen dus 
makkelijker ritten worden geschrapt vergeleken met de streeklijnen.  
Er is inderdaad een kans aanwezig dat de ritten na 21 uur weer terugkomen. Een reizigerstoename zorgt voor meer 
opbrengsten, dus dan zullen bepaalde ritten wellicht wel weer gaan rijden. 
 

 
Is het makkelijk om een gewijzigde dienstregeling te maken? Was dat snel gebeurd of was het toch een flinke puzzel? 

Het was wel een aardige puzzel. Eerst moet er goed worden gekeken naar de reizigersaantallen met behulp van het 
gebruik van de OV-chipkaart, waar de bussen het hardst nodig zijn. Daarna moet er een buffer worden opgebouwd. 
Dit wil zeggen dat wanneer reizigers terugkomen er niet meteen iedere week busritten bij moeten worden gepland, 
maar met deze toename al juist rekening mee moet worden gehouden.  
Concreet: je moet kijken naar waar je ritten kunt schrappen, terwijl dat zo min mogelijk reizigers treft en op basis 
van de reizigersaantallen kan worden bepaald of de frequentie wordt verlaagd (bijvoorbeeld van een kwartierdienst 
naar een uurdienst). 
 

Met welke aspecten zijn er rekening gehouden bij het in elkaar zetten van de huidige dienstregeling? 
Vooral de reizigersaantallen die we toen hadden. Hiermee zijn ook voorspellingen gemaakt. Het aantal reizigers 
hing goed samen met de coronamaatregelen. Hoe meer maatregelen, hoe minder reizigers. Corona uitbraken kan je 
alleen moeilijk voorspellen. De onzekere factor hierin is dat het lastig te voorspellen is welke maatregelen actief 
zouden worden. Daarnaast is er bij de totstandkoming van de dienstregeling ook opgelet dat er niet (veel) lege 
bussen rijden, want dit zou hogere kosten met zich meebrengen daarentegen staan lagere opbrengsten. Wanneer dus 
van een kwartierdienst een uurdienst wordt gemaakt, is dat ook hinderlijk voor de reiziger, want de reiziger zal dan 
waarschijnlijk zoeken naar een ander vervoermiddel om eerder thuis te kunnen komen. 
 
 

Hoe hoog waren de reizigersaantallen voor de komst van het coronavirus? Hoe hoog zijn de reizigersaantallen 
tijdens de coronapandemie? 

In vergelijking met tijden voor de komst van het coronavirus maakte tijdens de eerste lockdown 20% van de reizigers 
gebruik van de bus in Oost-Brabant.  
Na een lockdown steeg het aantal reizigers weer een beetje. Het schommelde dan steeds tussen 30% en 60%. Na de 
zomer van 2021 was het ongeveer 70% van de reizigers dat gebruik maakte van de bus, want de scholen gingen weer 
vijf dagen in de week op locatie lesgeven. Op dit moment (april 2022) ligt het niveau ongeveer op 85%. 
 

 
Waaraan is te merken dat het reizigersaantal weer toeneemt? 

Dankzij de OV-chipkaart gegevens is te zien dat er in de bus steeds vaker wordt in- en uitgecheckt en dus steeds 
voller zit. Deze data wordt wekelijks bijgehouden en wordt vergeleken met tijden van voor de coronacrisis.  
 

 
Wanneer verwacht Arriva weer op het ‘oude niveau’ te zitten qua aantal reizigers, net zoals in tijden van voor het 
coronavirus? 

Als er geen maatregelen meer komen, dan zal dat niveau wel in 2025 worden bereikt. Eind dit jaar verwachten we 
weer op 90% van het aantal reizigers te zitten dat we voor de coronacrisis vervoerden. Daarna zwakt de groei af. 
 
 

Op een aantal lijnen wordt er dus ’s avonds na 21 uur niet meer gereden. Was er hier bijvoorbeeld vanuit de 
gemeente bezwaar tegen? Misschien al wel ondertussen klachten gehad van reizigers dat bepaalde ritten niet meer 
rijden of dat ze later thuis zijn? 

Ja, gemeenten zijn van tevoren geïnformeerd en zijn niet zo blij dat op bepaalde momenten van de dag bepaalde 
ritten niet meer rijden. Er moet worden bezuinigd, dus Arriva kijkt naar heel Brabant waar er bezuinigd kan worden. 
De onderbezette lijnen vallen dan zeker op, want Arriva heeft liever geen lege bussen. Gemeenten komen op voor hun 
wensen en belangen, maar snappen de bezuinigingen wel. Zij vinden het jammer dat het in hun gemeente gebeurd.  
Ook reizigers hebben van zich laten horen. Zij hebben het over dat bepaalde ritten niet meer rijden (zoals lijn 141 
Tilburg-Best: rijdt doordeweeks niet meer na 21 uur) of dat ze later thuis zijn inderdaad.  
 
 

Moest er inderdaad rekening worden gehouden met de hogere kosten dan opbrengsten in coronatijd? Op welke 
(hoge) kosten kon er, al dan niet tijdelijk, moeilijk worden bezuinigd? 

Ja, dat klopt. De leasekosten van de bussen lopen gewoon door. Ook personeelskosten (loon) staan vast, dus lopen 
ook door, want dit is bepaald in contracten. Uitbesteding van ritten tijdens de spits aan externe partijen kon wel 



worden stopgezet, dus op die manier kon je wel kosten besparen. Ook hoe minder er met de bussen gereden werd, 
hoe minder onderhoudskosten er zijn. 

 
 
Welke voor- en nadelen leverden de coronamaatregelen en nieuwe dienstregeling op voor vervoersbedrijven en de 
reiziger? 

Voor Arriva zijn de kosten omlaag gegaan vooral door minder bussen in te zetten. De ticketprijs had verhoogd 
kunnen worden, maar met de provincie Noord-Brabant is besloten om dat niet te doen. Het openbaar vervoer moet 
wel aantrekkelijk blijven. Voor de reiziger betekent dat met minder bussen er minder mogelijkheden met het 
openbaar vervoer zijn en dus later op plaats van bestemming kunnen aankomen. 

 
 
Wat zijn de gevolgen van de hinder die vervoersbedrijven hebben, zodra hun personeel in quarantaine moet? Was er 
veel last van personeelsuitval? 

Nee, dat viel wel mee. Chauffeurs waren goed beschermd vanwege een groot spatscherm in de bus. De chauffeur 
moet zelf wel voor ventilatie zorgen. Het aantal besmettingen onder de chauffeurs viel wel mee. Tijdens sommige 
periodes werd er met de vakantiedienstregeling gereden door het lage aantal reizigers in de bus. Hierdoor werd er 
op sommige lijnen minder vaak gereden, waardoor minder personeel nodig is (wat minder kosten met zich 
meebrengt).  

 
Ontbreken er belangrijke zaken in het artikel? Of hebben we het over iets dat belangrijk is (nog) niet gehad? 

Nee, eigenlijk is alles wel besproken (Assendelft, 2022). 
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